
سرنوش�ت نامعلوم خودروي النترا در دادگاه 
چهارم حسين هدايتي معلوم شد! خودرويي 
كه طبق گفته نماينده دادس�تان توسط ياسر 
ضيايي، قائم مقام بانك سرمايه به مدير ارشد 
حراست آموزش و پرورش به عنوان رشوه داده 
شده است! در جلس�ه چهارم دادگاه، نماينده 
بانك سرمايه با تأكيد بر اينكه اضافه برداشت ها 
بانك سرمايه را در وضعيت وخيم قرار داده، به 
رخداد دردناكي در اين پرونده اشاره كرد، مبني 
بر اينكه به واس�طه مديران نالايق اين بانك، 
مدارك در دست متهمان بيشتر از مدارك بانك 
است. اين در حالي است كه نماينده دادستان 
بار ديگر از ابرفساد در بانك سرمايه ياد كرد و در 
اين باره گفت: حدود 400متهم در بانك سرمايه 
وجود دارد. روزگذش�ته بعد از دفاعيات ساير 
متهماني كه مديران شركت هاي موسوي نژاد 
و هدايتي بودن�د، آخرين دفاعيات حس�ين 
هدايتي استماع شد. هدايتي خونسرد، آرام و 
مدعي دلسوزي براي مديران اين شركت ها در 
جايي با همان بيان آرام خود خطاب به نماينده 
دادستان گفت: مراقب صحبت كردنتان باشيد، 
اين حق من است كه از شما شكايت كنم! اما اين 
نماينده دادستان بود كه اعلام كرد به هدايتي 
بدبين است و وي هيچ ملكي را هم نخواهد داد!

دادگاه چهارم هدايتي، حدود پنج س��اعت بدون 
وقفه و ثانيه اي تنفس برگزار ش��د. ساير متهمان 
اين پرونده به دفاع از خود پرداختند. باند هدايتي 
حتي به پيك موتوري، كارگ��ر كارخانه و راننده 
آژانس هم رحم نكردند و اين افراد در ازاي حقوق 
600تا 700هزار تومان به سمت مدير شركت ها 
در مي آيند. متهماني كه ادعا داشتند گول ظاهر 
هيئتي بودن رئي��س خود يعن��ي يقيني )متهم 

فراري( را خورده اند. 
  هدايتي عليه هدايتي!

نوبت به دفاع آخر حسين هدايتي دولابي رسيد. 
وي دفاعيات خود را با اش��اره به اظهارات رياست 
جديد قوه قضائيه آغاز كرد، مبني بر اينكه قانون 
و عدالت در مورد مفس��د اقتصادي رعايت شود! 
هدايتي ب��ا اين نظ��ر گويا قبول كرد كه مفس��د 
اقتصادي اس��ت، اما چندان متوج��ه كلام خود 

نشد! هدايتي دائماً مديران شركت ها را به متهمان 
مظلوم و بي گناه تعبير و خود را تسليم قانون معرفي 
مي كرد و اعتقاد داشت با زرنگي زياد از سوي ديگر 

بام  افتاده است!
  رشوه 23 ميلياردي به متهم فراري 

يكي از محوره��اي مهم دادگاه دي��روز اظهارات 
قاضي مسعودي مقام به هدايتي بود، مبني بر اينكه 
با ترغيب و تشويق ديگران و رفتارهاي ناشايست به 
جايي نخواهد رسيد. در جايي اشاره قاضي به اين 

مهم بود كه گويا در جلسه اي به يقيني گفته شده 
تا در دادگاه حاضر نشود و چيزي به گردن نگيرد و 

در قبال آن 23ميليارد تومان بگيرد!
  درد بزرگ نماينده بانك سرمايه 

نماينده بانك س��رمايه با قرارگرفت��ن در جايگاه 
خطاب به هدايتي گفت: آقاي هدايتي هنر نكردي 
با تباني، ضمانتنامه حس��ن انجام تعهد گرفتي! 
يكي از نكاتي كه علي محمدي به آن اشاره كرد، 
فقدان برخي مدارك در بانك سرمايه بود. وي در 

اين باره اظهار داشت: مدارك دست آقاي هدايتي و 
موسوي نژاد بيشتر از مدارك حاضر در بانك است 
و اين واقعاً درد دارد كه به واس��طه مديران فاسد، 

مدارك به بيرون بانك كشيده شده است. 
آنچه نماينده بانك سرمايه درباره اهداف بزرگ باند 
هدايتي گفت، بر اين اساس بود كه اخذ تسهيلات 
از بانك و واگ��ذاري املاكي كه مش��تريان اول و 
آخر خودشان بودند، يكي از اين اهداف بود و اين 
اقدام باعث ش��د تا بانك س��رمايه به دليل اضافه 
برداشت هاي فوق العاده در وضعيت وخيمي قرار 
بگيرد، نه تنها بانك سرمايه بلكه سيستم بانكي 
كشور وخيم شده و مديران نالايق بايد پاسخگوي 

مردم باشند!
 400 متهم در پرونده بانك سرمايه

قهرماني، نماين��ده دادس��تان در تأييد اظهارات 
نماينده بانك س��رمايه اظهار داشت: فساد بانك 
سرمايه يك ابرفس��اد اس��ت. در مجموع حدود 
400متهم در بانك س��رمايه وج��ود دارد، حالا 
زد و بندها بماند. مثل اينكه آقاي ياسر ضيايي به 

خيلي افراد پول و ماشين رشوه داده است. 
اين در حالي بود كه نماينده بانك سرمايه نيز در 
بخشي از اظهارات خود با تأكيد بر اينكه مديران 
نالايق بانك سرمايه بايد پاسخگوي اين حجم از 
فساد باشند، به تباني هدايتي با ياسر ضيايي قائم 
مقام جوان بانك سرمايه اش��اره كرد و در اين باره 
بيان داشت: ضيايي در مقطعي به كمك متهمان 
مي آيد، وي از عوامل مؤثر هدايتي در بانك سرمايه 

بوده است. 
 هدايتي هيچ ملكي نخواهد داد

در پايان قهرماني نماينده دادستان صراحتاً با اشاره 
به تأكيد اظهارات هدايتي مبني بر اينكه املاك 
خوب در تهران را در ازاي بده��ي خود مي دهد، 
خاطر نشان كرد: من همين جا اعلام مي كنم، بعد 
از دو سال كه در اين پرونده كار كردم به اظهارات 
آقاي هدايتي بد بين��م و هدايتي هيچ ملكي هم 

نخواهد داد. 
جلسه بدون تنفس و بي وقفه چهارم دادگاه هدايتي 
به رغم تأكي��د قاضي مبني ب��ر آخرين دفاعيات 
هدايتي، نيمه تمام باقي ماند و ادام��ه آن به روز 

دوشنبه موكول شد. 
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وزير ارتباطات: روزانه ۷0هزار آيفون در پي محدوديت جديد اپل در ايران خاموش مي شود

پويشخودجوش»اپلتراخاموشكن«!

زيستمسالمتآميزمحيطزيستبابوياطرافتهرانبادستوررهبريخاتمهيافت!

نماينده دادستان: ابرفساد بانك سرمايه 400متهم دارد
واقعاً درد دارد كه به واسطه مديران فاسد، مدارك موجود در دست متهمان بيشتر از مدارك موجود در بانك است

»آدم عاقل دو بار از 

زهرا چيذري 
يك سوراخ گزيده   گزارش  2

نمي شود.« تحريم 
نرم افزاره�اي خودمان براي خودمان از س�وي 
ش�ركت اپل، تبعاتي را براي اين كمپاني در پي 
داشته اس�ت. كاربران ايراني گوشي هاي تلفن 
همراه اپل كه طي يك سال گذشته دوبار با تحريم 
كاربردي ترين نرم افزارهاي تلفن همراه وطني از 
سوي اين ش�ركت مواجه ش�دند، دريافتند كه 
ممكن است اين تحريم ها بارها و بارها از سوي اين 
شركت امريكايي تكرار شود. پس اگر بخواهند 
براي استفاده هاي روزمره ش�ان از نرم افزارهاي 
بانك�ي، نرم افزاره�اي خدمات�ي و بس�ياري از 
نرم افزارهايي كه قابليت هايش�ان براي زندگي 
امروز قابل چشم پوش�ي نيس�ت بهره بگيرند، 
چاره اي ندارند جز اينكه دور گوش�ي هاي تلفن 
همراه اپل را خط بكشند. به همين خاطر، به گفته 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات و با استناد به 
آمار رگولاتوري، طي پنج روزگذشته روزانه ۷0 
هزار گوش�ي آيفون در ايران خاموش شده اند. 
تحري��م نرم افزاره��اي خودمان ب��راي خودمان؛ 
اين خلاصه اقدامي اس��ت كه ش��ركت امريكايي 
اپل طي سال گذش��ته دو بار عليه كاربران ايراني  
انجام داده است. البته بهانه آنها براي ايجاد چنين 
محدوديت هايي ب��راي كاربران ايراني، اس��تفاده 
از گواهي توس��عه دهندگان س��ازماني است كه 
ب��ه توس��عه دهندگان اج��ازه مي دهد از بس��تر 
 Enterprise Developer Certificates
اپليكيشن هايشان را به طور مستقيم به مخاطب 
عرضه كنند، اما اين مس��ئله از نگاه ش��ركت اپل 
غيرقانوني است؛ اين شركت اقداماتش را در حذف 
اپليكيش��ن هاي ايراني از آپ اس��تور و همچنين 

مسدود س��ازي نرم افزارهاي��ي ك��ه از گواهينامه 
اينترپرايز استفاده مي كنند، تحت عنوان بررسي 
امني��ت اپليكيش��ن هاي موباي��ل و حفظ حريم 

خصوصي توجيه مي كند. 
 پويشي خودجوش 

محدوديت هاي اپل براي كاربران ايراني  به همين 
محدود نمي ش��ود؛ ايرانياني كه گوشي هاي تلفن 
همراه اپ��ل مي خرن��د، ناگزيرند براي س��اختن 
اپل آيدي از آدرس كشورهاي ديگر استفاده كنند. 
اين بدين معناست كه اين شركت امريكايي به رغم 
آنكه 11درصد بازار گوشي تلفن همراه كشورمان 
را در اختيار دارد و كاربران ايراني بخشي از منافع 
اقتصادي اين شركت را تأمين مي كنند، كمترين 
توجهي به تأمين رضايت مش��تريان ايراني ندارد. 
ناديده گرفتن كاربران ايراني از سوي شركت اپل 

يك روز خود را به ش��كل مس��دودبودن ساخت 
اپل آيدي و روز ديگر به ش��كل فيلتر نرم افزارهاي 
ايراني براي كاربران ايراني نشان مي دهد، اما حالا 
كاربران ايراني هم در واكنش به اين رفتارها كم كم 
دارند به پويش��ي خودجوش مي پيوندند؛  پويش 
خاموش كردن گوشي تلفن همراه اپل كه به گفته 
وزير ارتباطات طي پنج روز اخير روزانه 70هزار نفر 

به آن پيوسته اند. 
 واكنش كاربران ايراني به اقدامات كمپاني 

امريكايي
هر چند برنامه نويسان كش��ورمان توانستند يك 
بار ديگر تحريم هاي نرم افزارهاي ايراني اپل براي 
كاربران ايراني را دور بزنند، حالا دسترسي به اغلب 
نرم افزارهاي مسدود شده از سوي اپل امكان پذير 
شده، اما واقعيت اين اس��ت كه اين شركت براي 

كاربران ايراني  حتي به اندازه حق ساختن اپل آيدي 
در ايران ارزش قائل نيس��ت؛  موضوعي كه با هيچ 
منطقي نمي توان آن را توجي��ه كرد. به خصوص 
وقتي 11درصد بازار تلفن همراه ايران در دست اين 
شركت است، با يك حساب و كتاب سرانگشتي با 
عنايت به 88ميليون تلفن همراه فعال در كش��ور 
مي ت��وان دريافت اگر نيمي از اي��ن خطوط تلفن 
همراه هم تلفن هاي همراه هوشمند باشند، بيش 
از 5ميليون ايراني گوش��ي تلفن همراهشان اپل 
اس��ت و اين يعني كاربران ايراني بخشي از منافع 
اقتصادي شركت امريكايي اپل را تأمين مي كنند. 
رفتارهاي مغرضانه اين شركت حالا كاربران ايراني 
را هم هوش��يارتر كرده است. به گفته محمدجواد 
آذري جهرمي، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
اگرچه ايراني ها اپل را دوس��ت داش��تند، اما بعد 
از محدوديت ايجاد ش��ده، بس��ياري از ايراني ها 
گوشي هاي اپل شان را خاموش كرده اند و ديگر از 

آن استفاده نمي كنند. 
وي تأكيد كرد: »با اس��تناد به آمار رگولاتوري، تا 
پيش از اعمال محدوديت هاي اخير، به طور متوسط 
روزانه 7هزار گوشي جديد اپل در شبكه ايران ثبت 
)وارد( مي شد كه پس از اعمال محدوديت، نه تنها 
اين تعداد گوشي به ش��بكه اضافه نشدند بلكه به 
طور متوس��ط روزانه در پنج روز متوالي، 70هزار 

گوشي در شبكه خاموش شدند.«
آذري جهرم��ي ك��ه پي��ش از اين در اس��توري 
اينس��تاگرامي خود نم��وداري از كاهش مصرف 
گوش��ي اپل در ش��بكه اپراتورهاي موبايل ايران 
منتشر كرده بود، ارائه گزارش دقيق تر در اين باره 
را به آينده نزديك موكول كرد؛ گزارش��ي كه قرار 
است از سوي سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 

راديويي اعلام شود. 

چند س�الي است 

نيلوفر اماني
ب�وي نامطب�وع،    محيط زيست

كيلومترها همسفر 
مس�افران ف�رودگاه ام�ام )ره( اس�ت. ي�ك 
جست وجوي ساده در موتورهاي جست وجوگر 
نشان مي دهد، اين بو دست كم يك سوم عمر 
14ساله اين فرودگاه همراه آن بوده است. با اين 
حال هرگز آنقدرها توجه مس�ئولان اس�تان 
تهران و محيط زيس�ت را به خود جلب نكرده 

است كه براي آن كاري كنند. 
اين در حالي اس��ت كه فرودگاه امام خميني)ره( 
مبدأ و مقصد بس��ياري از س��فرهاي رس��مي و 
غيررسمي كشور اس��ت و زيبنده نيست كه اين 
بوي بد مسافران اين س��فرها را بدرقه كند يا به 

پيشوازشان برود. علاوه بر اينكه نيمي از جمعيت 
كشور براي سفر به پايتخت مس��ير اتوبان قم را 
انتخاب مي كنند و قب��ل از ورود به تهران تجربه 
استش��مام بوي نامطبوع را دارند. اما هيچ يك از 
اين مسائل، حتي گلايه رئيس جمهوري از بوي 
نامطبوع مسير فرودگاه حضرت امام)ره( كه باعث 
مي شود وي از »خواب« بيدار شود هم باعث نشد 
كه كلانتري فكري به حال رفع اين بوي بد بكند. تا 
اينكه بالاخره كار به دستور رهبر انقلاب براي رفع 
اين بوي بد و تعيين ضرب الاجل براي آن رسيد. به 
طوري كه بنا به گفته معاون رئيس جمهور، رهبر 
انقلاب دستور داد تا پايان دولت دوازدهم بوي بد 

فرودگاه امام رفع شود. 
آنط��ور كه كلانتري در حاش��يه مراس��م افتتاح 

تصفيه خانه فاضلاب كارخانه پاندا ميهن گزارش 
داد، در پي اين تذكر مقام معظم رهبري 100نقطه 
از منابع آلوده كننده شامل فاضلاب، كارخانجات، 
كشتارگاه، دامداري و مراكز جمع آوري پسماند 
شناسايي ش��دند و تمهيدات لازم براي اصلاح و 
انتقال اين مراكز انديشيده ش��د و تا پايان سال 
1399 اين مش��كل زيس��ت محيطي در جنوب 

پايتخت رفع مي شود. 
آنچه در جريان اين گزارش جلب توجه مي كند، 
اين اس��ت كه آيا محيط زيس��ت بايد براي انجام 
وظايف ابتدايي، ذاتي و مسلم خود منتظر دستور 
رهبر انقلاب باشد؟ اعلام عمومي اين مسئله بايد 
باعث شرمساري س��ازمان محيط زيست باشد، 
زيرا ش��خص اول مملكت كه وظايف مهم ملي و 

بين المللي در حيطه اداره كشور را به عهده دارد، به 
اندازه اي از انجام وظايف اين سازمان نااميد است 
كه مجبور است براي رتق و فتق جزيي ترين كارها 

ورود كند و دستور دهد. 
گفتني است، پرونده انتشار بوي نامطبوع در مسير 
عوارضي تهران -  قم از تكذيب مسئولان تا تأييد 
و شناسايي منش��أ آن را شامل مي شود و با اينكه 
هرگز به اقدامي در جهت رفع آن منجر نشده، با 
اين وجود ميلياردها تومان براي كشور هزينه در 
برداشته است.  براس��اس اين گزارش، بي سابقه 
بودن اقدام سازمان محيط زيست براي كوتاهي 
در انجام وظايف و دستور رهبر معظم انقلاب در 
اين رابطه توجه رسانه هاي خارجي را نيز به خود 

جلب كرده است. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 
-----------------------------------------------------

  كانال خبرگزاري فارس با انتشار اين عكس نوشت: امام جمعه 
بيله سوار اردبيل، با حضور در بين بازاريان اين شهرستان و با در دست 
داشتن پلاكاردي درخصوص رعايت انصاف چهره به چهره با آنان ديدار 
و با شعار»سود كمتر؛ بركت بيشتر« بر لزوم رعايت انصاف در معامله با 

مردم در روزهاي پاياني سال تأكيد كرد. 
-----------------------------------------------------

 داود محمدي با انتش�ار اين عكس در توئيتر به تمجيد اين 
جوان هموطنمان پرداخت و نوشت: بماند كه چه بر سر آشغال هاي 
جمع شده در كيسه هاي سبز خواهد آمد؛ ولي زنده باد اين جوان ايراني، 
كه درس مي دهد به همه ما؛ كه اگر هم زبال��ه جمع آوري نمي كنيم، 

دست كم طبيعت را با زباله ريختن نابود نكنيم... 
-----------------------------------------------------

 بهناز جوادي با انتشار اين عكس در اينستاگرامش در انتقاد 
به برخي گواهينامه هاي غيركاربردي نوشت: اين گواهينامه جهت 

پيچيدن سبزي صادر شده و هيچ ارزش ديگري ندارد. 
-----------------------------------------------------
 فرمهر در انتقاد به بريز و بپاش هاي سازمان تأمين اجتماعي 
در توئيتر  نوشت: ش��ريعتمداري، وزير تعاون اخيراً با ارسال نامه اي 
به مديران تحت امرش دس��تور كاهش هزينه هاي غيرضروري را داد. 
حالا تأمين اجتماعي هم بيايد دهها تن كاغذي كه نشرياتش هر هفته 
با هزينه بيمه شدگان، صرف مطالب فرمايش��ي و تبليغاتي مديرانش 
مي كند را خرج همان بيمه شده ها كند. نشرياتي كه همه مديران اين 

سازمان را به عرش رسانده است از تمجيد بيش از حد!
-----------------------------------------------------

 ابراهيم خوزستاني با انتش�ار اين عكس در اينستاگرامش 
نوشت: وحدتي نماينده بستان آباد به بهزيستي نامه نوشته تا 50 هزار 
تومان به يك ش��هروند كمك كنند؛ يعني تو خجالت نكش��يدي اينو 
نوش��تي؛ از جيب خودت 100 تومان داده بودي خيلي با ارزش تر بود؛ 

پول همون نامه نگاري ها هم نميشه اين مبلغ!
-----------------------------------------------------

 بهمن رضايي با انتشار اين عكس در اينستاگرامش نوشت: 
وزير كش��ور با ديدن اين تصاوير دس��تور س��اخت پل اين روستا را 
مي دهد. يعن��ى دليل بخش زيادى از توس��عه نيافتگى روس��تاها و 
شهرس��تان هاى دور از تهران همين اس��ت كه عكس هايش��ان دير 
به دست مسئولان مي رسد. حالا البته دس��تور داده تا تأمين اعتبار 
شود و شركت پيمانكار سوگلي انتخاب و پروژه را ببرد و بعد سر آنكه 
چه كسي روبان را ببرد به توافق برسند، هنوز كار زياد دارد. فعلًا ديده 

شده اعلام وجود شده است... 
-----------------------------------------------------

  ناص�ر كرمي ب�ا انتش�ار اي�ن عك�س در توئيتر نوش�ت: 
رئيس جمهور محترم، در اين برهوت تك درختي كه كاشته ايد قرار 
است چكار بكند؟ اولين بز كه رد بشود درخت شما را مي خورد و تمام. 
حاصل يك روز وقت رياس��ت محترم جمهوري را؛ در ضمن به شما 
گفته اند توي اين بيابان چنين گياه نامناسبي را چه كسي قرار است 

آبياري كند و با چه آبي؟

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 

 عضو كميسيون فرهنگي ش��وراي شهر تهران با اش��اره به افزايش 
200ميلياردي بودجه فرهنگي شهرداري گفت: بيشتر اين بودجه در 

بحث حقوق شهروندي و تغيير رفتار مورد استفاده قرار مي گيرد. 
 وزير آموزش و پرورش از اجراي طرح رصد مستمر ايمني مدارس خبر 
داد و گفت: بر اساس اين طرح، مدارس به سه دسته ايمن، تا حدودي 
ايمن و غير ايمن تقسيم بندي مي  شوند و به تدريج از مدارس غير ايمن 

شروع مي كنيم تا تجهيزات آنها را اصلاح كنيم. 
 معاون درمان وزير بهداشت با اشاره به اينكه نظام پرونده الكترونيك 
سلامت در سراسر كشور تكميل مي شود، گفت: ارسال الكترونيك اسناد 
پزشكي از اول خرداد آغاز مي ش��ود و بيمه ها رسيدگي الكترونيكي به 

اسناد را انجام خواهند داد. 
 رئيس مركز مديريت پيوند وزارت بهداشت گفت: در حال حاضر 62 
مركز خصوصي توانبخشي با امكان ارائه خدمات به طيف اختلال اوتيسم 
در سطح كشور شناسايي شده كه قرار است، دانشگاه هاي علوم پزشكي 
با انعقاد قراردادي با اين مراكز، از بيماران اوتيسم حمايت مالي كنند. 

 رئيس شوراي شهر تهران گفت: در انتظار نتيجه بررسي بودجه سال 
98 شهرداري تهران از سوي هيئت تطبيق فرمانداري هستيم. 

 مديرعامل انتقال خون ايران با اش��اره به اينكه تا خرداد سال آينده 
آمار تجميع اهداي خون در كشور به 50ميليون واحد مي رسد، گفت: 

هيچ فوتي ناشي از كمبود خون در كشور نداشته ايم. 
 رئيس انجمن راديولوژي ايران در ارتباط با چالش ها و مشكلات حوزه 
راديولوژي گفت: متأسفانه مراكز راديولوژي در كشور به دليل مسائل 
اقتصادي و افزايش قيمت ارز رو به ورشكستگي هستند و بزرگ ترين 

چالش كنوني آنها تلاش براي بقاست. 

كاسبي سازمان پژوهش با كتب درسي
برنامه كليدي حجت الاس�لام علي ذوعلم، رئيس جديد سازمان 
پژوهش عدم تغيير مداوم كتب درسي و ثابت بودن محتواي آنها 
تا س�ال تحصيلي 1401- 1400 اس�ت كه اين برنامه مورد استقبال 
كارشناس�ان و مخاطبان آموزش و پرورش قرار گرفته اس�ت. در 
چنين شرايطي اداره كل چاپ و نشر كتاب هاي درسي براي تغيير 
قطع كتاب هاي درس�ي مقطع ابتداي�ي فرم نظرس�نجي را براي 
آموزگان و اوليا تهيه و در دسترس قرار داده است. به رغم تعارفات 
موجود در متن اين نظرسنجي درخصوص الزامات آموزشي، تأمين 
و حفظ منافع آموزش و پرورش به نظر مي رسد نگه داشتن سازمان 
برنامه ريزي آموزش�ي در ب�ازار چاپ، نش�ر و حف�ظ منافع مالي 
آموزش و پرورش از اين منظر بيشتر مورد توجه قرار گرفته است. 
اداره كل چاپ و نشر كتاب هاي درسي سازمان پژوهش فراخواني را روي 
سايت خود قرار داده اس��ت و از آموزگاران و اولياي دانش آموزان دوره 
ابتدايي درخواست شده تا در اين نظرسنجي كه مربوط به تغيير قطع 

كتاب هاي درسي است، شركت كنند. 
اقدام به تغيير قط��ع كتاب هاي درس��ي به گفته مس��ئولان با هدف 
صرفه جويي در مصرف كاغذ كتاب هاي درسي در دست بررسي است. 
در اين اطلاعيه آمده اس��ت: كتاب هاي درس��ي دوره دوم ابتدايي در 
سال هاي گذش��ته با قطع )اندازه( رحلي )21*28( توليد و در اختيار 
دانش آموزان قرار مي گيرد كه اين امر منجر به دور ريز كاغذ به ميزان 
قابل توجهي در هر سال مي ش��ود؛ يكي از راهكارهاي صرفه جويي در 
مصرف كاغذ به ميزان بيش از 2هزار تن در سال، تغيير قطع كتاب هاي 
دوره دوم ابتدايي از رحلي )21*28( به قطع وزيري )16* 23( است. 
علاوه بر اين س��ازمان پژوهش منافع دانش آم��وزان، توجه به ارتقاي 
كيفيت ش��رايط، نتيجه آموزش و يادگيري ايش��ان را از جمله اهداف 
آموزش و پرورش برش��مرد كه در انتش��ار اين نظرسنجي مورد توجه 

قرار گرفته است. 
از تعارفات موجود در متن اين نظرس��نجي درخصوص تبيين اهداف 
آموزشي و پرورشي اين كار كه بگذريم، بايد چند نكته را در جريان چاپ 
كتاب هاي درسي دوره دوم ابتدايي با قطع وزيري در نظر گرفت. اول 
اينكه چنانچه چاپ كتاب ها با قطع رحلي )قطع موجود( باعث اسراف 
در كاغذ و هزينه هاي چاپ شده است و توجيه آموزشي در چاپ رحلي 
كتاب ها وجود نداشته، مسئولان اين امر بايد بابت هدردادن بيت المال 

و بودجه عمومي كشور پاسخگو باشند. 
 نگاه بازاري به كتب درسي 

دوم اينكه به نظر مي رس��د با توجه به سياست جديد سازمان پژوهش 
مبني بر عدم تغيير كتب درسي تا سال 1401 آموزش و پرورش براي 
باقي ماندن در بازار چاپ، نش��ر و بهره مندي از سود سرشار آن و براي 
اينكه چاپخانه مجهز اين وزارتخانه تا سه چهار سال آينده نخوابد، براي 

خود كار مي تراشد. 
گفتني است، فرآيند تأليف كتب درسي تا چاپ و توزيع از جمله مواردي 
است كه آموزش و پرورش تن به خصوصي سازي آن نمي دهد و آن را از 

فرآيند واگذاري ها و كاهش تصدي گري محفوظ نگه داشته است. 
در عين حال، روزگذش��ته رس��انه ها به نقل از رئيس سازمان پژوهش 
خبري را منتشر كردند كه طي آن تا سال تحصيلي 1401- 1400 در 
كتب درسي تغييري نخواهيم داش��ت و بعد از آن بر اساس طراحي و 

پژوهش تغيير كتب درسي انجام مي شود. 
حجت الاسلام ذوعلم با اشاره به نقشه راه تغيير كتب درسي اظهار كرد: 
تدبير انديشيده شده براي عدم تغيير كتب درسي تا دو سه سال آينده، 
ذيل برنامه درسي ملي بوده و كاملًا تدبير درستي است؛ بر اين اساس تا 
سال تحصيلي 1401- 1400 در كتب درسي تغييري نخواهيم داشت، 

مگر تغييرات جزيي لازم كه ناگزير بايد اعمال كنيم. 
وي با بيان اينكه براساس طراحي و پژوهشي كه خواهيم داشت تغيير 
كتب درس��ي را انجام خواهيم داد، عنوان كرد: البته اينطور نيست كه 
همه كتب تغيير كند. شايد لازم باشد عنواني تغيير كند يا عناويني در 
حوزه يادگيري نظير مهارت هاي زندگي، تفكر و حكمت، بهداش��ت و 

سلامت، تربيت بدني و از اين قبيل را اضافه كنيم. 
ذوعلم درباره سياست ماندگاري كتب درسي كه در دوره رياست پيشين 
سازمان پژوهش مطرح ش��د نيز اظهار كرد: همانطور كه گفته شد، ما 
تا سه سال ديگر تغييري نداريم و دانش آموز مي تواند كتاب خود را به 
شخص ديگري بدهد، ولي فعلًا برنامه اقدام و عمل كه بتوانيم براساس 
آن كتابي ماندگار را تولي��د كنيم، نداريم و به چني��ن طرح عملياتي 

نرسيده ايم. 
وي ادامه داد: اين امر نيازمند مطالعات بسياري است. ظرفيت ناشران 
را هم بايد در نظر گرفت. ممكن است ناشري كتابي را در تيراژ 3 هزار 
جلدي منتشر كند كه جنس متفاوت و بادوامي داشته باشد. ما ناشران 
خوش سليقه و نوآور كه مي توانند كتاب هاي ماندگاري توليد كنند كه 
بعد از چند س��ال خراب نش��ود، كم نداريم؛ ولي خب اين دسته كتب 
تيراژ پاييني دارد، گرانقيمت اس��ت و تكنولوژي چاپ آن در كشور ما 

محدود است. 
رئيس سازمان پژوهش درباره الكترونيكي كردن كتب درسي گفت: 
به سمت آموزش الكترونيك حركت مي كنيم و در برخي رشته هاي 
فني و حرف��ه اي و كاردانش، آموزش الكترونيك بخش��ي از بس��ته 
آموزشي اس��ت. آموزش معلمان و افزايش مهارت معلمان نيز از اين 
طريق دنبال مي شود. آموزش الكترونيك را بايد به گونه اي منطقي و 
متوازن تعميم دهيم و مراقب باشيم كه شكاف آموزشي افزايش نيابد. 
بايد حد اعتدال را تش��خيص دهيم و مراقب ايجاد تبعيض و شكاف 
آموزشي در مقابل استفاده درست از فناوري هاي جديد و به خصوص 

كتب الكترونيك باشيم. 

نيره ساري 
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